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خالد حنفي في لقاء مع امين عام جامعة الدول العربية احمد ابو الغيط في القاهرة بمرافقة وفد من الجمعية العربية للبحوث الاقتصادية: البحث 
العلمي مفتاح التنمية المستدامة في العالم العربي

عام  أمين  مع  حنفي،  خالد  الدكتور  العربية  الغرف  اتحاد  عام  أمين  التقى 
القاهرة، وذلك  في  الجامعة  الغيط، في مقر  ابو  أحمد  العربية  الدول  جامعة 
بحضور الامين العام المساعد في جامعة الدول العربية السفير حسام زكي، 
الاقتصادية ضم: رئيس مجلس  للبحوث  العربية  الجمعية  وفد من  وبمرافقة 
إدارة الجمعية الوزير السابق ومدير صندوق النقد الدولي السابق محمود محي 
الدين، وزير التخطيط والتعاون الدولي الأسبق في جمهورية مصر العربية 
العربي،  اشرف  الدكتور  الاقتصادية  للبحوث  العربية  الجمعية  عام  امين 
الدولي  النقل  كلية  وعميدة  العربية  الغرف  اتحاد  في  الاقتصادية  المستشارة 
البحري  والنقل  والتكنولوجيا  للعلوم  العربية  الأكاديمية  في  واللوجستيات 

الدكتورة سارة الجزار. 
والعمل  التعاون  تعزيز  تخص  لمواضيع  استعراض  اللقاء  خلال  وجرى 
العربي المشترك، ولقضايا تخص عمل الجمعية العربية للبحوث الاقتصادية 
والدور الذي تلعبه على صعيد تعزيز واقع البحث الاقتصادي والابتكار في 

العالم العربي نظرا لأهمية القطاع البحثي في تطوير الاقتصادات العربية.
وتحدث أمين عام الاتحاد الدكتور خالد حنفي خلال اللقاء، فأشار إلى العلاقات 
الوثيقة والتعاون البارز بين اتحاد الغرف العربية والجمعية العربية للبحوث 
الاقتصادية، من خلال تنظيم الفعاليات وعقد اللقاءات التشاورية بشكل دائم 
ومستمر، حيث يولي الاتحاد اهتماما بالغا وكبيرا بموضوع التطوير البحثي 
اتحاد  تشرّف  الوثيق  التعاون  هذا  إطار  في  أنه  الى  مشيرا  الاتحاد.  داخل 
الاقتصادية  للبحوث  العربية  الجمعية  اجتماعات  باحتضان  العربية  الغرف 
الباحثين  وأبرز  اأهم  نخبة من  2019، بحضور  بيروت عام  في  مقره  في 

الاقتصاديين في العالم العربي.
ونوّه الامين العام الدكتور خالد حنفي إلى أن القطاع البحثي يعتبر من أهم 
المعايير المستخدمة لقياس مدى تطور الشعوب وذلك نظرا لمساهمته الفعالة 
كما  والاجتماعية.  الاقتصادية  النهضة  وفي  الصناعي  النسيج  تطوير  في 
ويعتبر من أهم المؤشرات المعتمدة في تقييم أداء المنظومة البحثية، هو عدد 
الأبحاث المنشورة والمصنفة دوليا إلى جانب نسبة الإنفاق على البحث العلمي 

من الناتج القومي.
محمود  الدكتور  الاقتصادية  للبحوث  العربية  الجمعية  رئيس  نوه  جانبه  من 
محي الدين، إلى أهمية الاستثمار في الذكاء الاصطناعي في المنطقة العربية 
المنطقة  في  بد  لا  وبالتالي  المجال،  هذا  في  طفرة  اليوم  العالم  يشهد  حيث 
لما  العربي  الشباب  بالذكاء الاصطناعي، حيث  تعزيز الاهتمام  العربية من 
يختزنه من قدرات ومهارات قادر على الاندماج في هذه المجالات بما يعود 

علاقة  هناك  ان  وأوضح  العربية.  واقتصاداتنا  وشعوبنا  بلداننا  على  بالنفع 
مباشرة بين التنمية ونسبة الإنفاق على البحث العلمي من الناتج القومي.

وشدد على أهمية توجيه البلدان العربية تحولها الهيكلي نحو القطاعات عالية 
الإنتاجية التي تستخدم التكنولوجيا المتطورة وقدرتها على خلق فرص عمل 
مستدامة. إلى جانب تعزيز جوانب مختلفة من جاهزية الذكاء الاصطناعي في 
الدول العربية لمواكبة وتيرته المتزايدة، وتعظيم الفوائد الصافية لتكنولوجيا 
الذكاء الاصطناعي. واعتبر أنّ إعادة التأهيل للقوى العاملة الحالية والمستقبلية 
ضرورية بشكل حاسم لضمان اكتسابهم المهارات الناعمة والصلبة اللازمة 
المهارات  الوقت لضمان اكتسابهم  العمل وفي نفس  التي تعكس واقع سوق 

التي تضمن قابلية توظيفهم في وظائف عالية الجودة.
وتحدث الدكتور أشرف العربي عن تأسيس الجمعية في منتصف الثمانينات 
أي قبل حوالي 40 عاما، والدور الذي لعبته منذ تأسيسها وما تزال تلعبه على 
صعيد نشر ثقافة الابتكار والبحث في العالم العربي. ونوّه إلى أهمية الاستفادة 
من خبرة الجمعية التي تضم نخبة من الباحثين والأكاديميين في العالم العربي، 
في هذا المجال. لافتا إلى ان الجمعية مهتمة بتطوير التعاون مع جامعة الدول 
العربية التي تعنى بتعزيز العمل العربي المشترك. في حين تطرقت الدكتورة 
سارة الجزار إلى المجلة التي تصدر عن الجمعية، وأهمية هذه المجلة في نشر 
البحوث والدراسات التي تهم المنطقة العربية في مختلف القضايا والمجالات. 
وشددت على أنه تضم المجلة كتابا وخبراء وباحثين من جميع الدول العربية، 
ولهم إسهامات بارزة في المجال البحثي، وبالتالي هناك ضرورة للتعاون بين 
جامعة الدول العربية والجمعية من أجل تنفيذ المشاريع والبحوث التي تصدر 

عن المجلة على أرض الواقع بحيث تستفيد منها كافة الدول العربية.
أما أمين عام جامعة الدول العربية أحمد ابو الغيط، فنوه خلال اللقاء بدور 
الجمعية العربية للبحوث الاقتصادية والتي تضم نخبة من الشخصيات العربية 
البارزة. مثمنا ما تقوم به في سبيل تعزيز العمل البحثي في العالم العربي الذي 
هو مفتاح التنمية في العالم العربي. ولفت إلى أنهّ كلما زاد الاهتمام بالواقع 
والتنمية  النمو  كلما زاد مسار  العربي  العالم  في  المجالات  كافة  في  البحثي 
للمساهمة  البحثي  القطاع  دور  تفعيل  أهمية  على  وشدد  العربية.  الدول  في 
في تنمية المجتمع. ومن أجل ذلك لا بد من إيجاد خطة لاستقطاب الباحثين 
وعدم الفصل بين البحث الاقتصادي والأولويات والمشكلات الواقعية داخل 
المجتمعات العربية. فبدون تعزيز الدور البحثي لن نستطيع تجاوز المشاكل 

وإيجاد الحلول في المستقبل. 
المصدر )اتحاد الغرف العربية(



The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. 
Khaled Hanafi, met with the Secretary-General of the League of 
Arab States, Ahmed Aboul Gheit, at the League's headquarters 
in Cairo, in the presence of the Assistant Secretary-General 
of the League of Arab States, Ambassador Hossam Zaki, and 
accompanied by a delegation from the Arab Society for Economic 
Research that included: Chairman of the Board of Directors 
of the Association, former Minister and former Director of the 
International Monetary Fund, Mahmoud Mohieldin, former 
Minister of Planning and International Cooperation in the Arab 
Republic of Egypt, Secretary-General of the Arab Society for 
Economic Research, Dr. Ashraf El-Araby, Economic Advisor 
at the Union of Arab Chambers and Dean of the Faculty of 
International Transport and Logistics at the Arab Academy for 
Science, Technology and Maritime Transport (AASTMT), Dr. 
Sarah Al-Gazzar.
During the meeting, they reviewed topics related to enhancing 
cooperation and joint Arab action, and issues related to the work 
of the Arab Society for Economic Research and the role it plays 
in promoting the reality of economic research and innovation in 
the Arab world due to the importance of the research sector in the 
development of Arab economies.
The Secretary-General of the Union, Dr. Khaled Hanafi, spoke 
during the meeting, and referred to the close relations and 
prominent cooperation between the Union of Arab Chambers 
and the Arab Society for Economic Research, through the 
organization of events and holding consultative meetings on a 
permanent and continuous basis, as the Union pays great attention 
to the subject of research development within the Union. He 
pointed out that within the framework of this close cooperation, 
the Union of Arab Chambers was honored to host the meetings 
of the Arab Society for Economic Research at its headquarters in 
Beirut in 2019, in the presence of a group of the most important 
and prominent economic researchers in the Arab world.
The Secretary-General, Dr. Khaled Hanafi, noted that the research 
sector is one of the most important criteria used to measure the 
development of peoples, due to its effective contribution to the 
development of the industrial fabric and to the economic and 
social renaissance. One of the most important indicators adopted 
in evaluating the performance of the research system is the 
number of published and internationally classified research, as 
well as the percentage of expenditure on scientific research of 
the national product.
For his part, the President of the Arab Society for Economic 
Research, Dr. Mahmoud Mohieldin, noted the importance of 
investing in artificial intelligence in the Arab region, where the 
world is witnessing a boom in this field today, and therefore it 
is necessary in the Arab region to enhance interest in artificial 
intelligence, where Arab youth because of their capabilities and 

skills are able to integrate in these fields for the benefit of our 
Arab countries, peoples and economies. He explained that there 
is a direct relationship between development and the percentage 
of spending on scientific research of the national product.
He stressed the importance of Arab countries guiding their 
structural transformation towards high-productivity sectors that 
use advanced technology and their ability to create sustainable 
jobs. In addition to enhancing various aspects of AI readiness 
in the Arab countries to keep pace with its increasing pace, and 
maximize the net benefits of AI technology. The rehabilitation 
of the current and future workforce is crucial to ensure that they 
acquire the necessary soft and hard skills that reflect the reality of 
the labor market and at the same time to ensure that they acquire 
skills that ensure their employability in high-quality jobs.
Dr. Ashraf Al-Arabi spoke about the establishment of the 
association in the mid-eighties, about 40 years ago, and the 
role it has played since its establishment and continues to 
play in spreading the culture of innovation and research in the 
Arab world. He pointed to the importance of benefiting from 
the experience of the association, which includes a group 
of researchers and academics in the Arab world, in this field. 
He pointed out that the association is interested in developing 
cooperation with the League of Arab States, which is concerned 
with promoting joint Arab action. Dr. Sarah Al-Gazzar touched 
on the magazine issued by the Society, and the importance of 
this magazine in publishing research and studies of interest to 
the Arab region in various issues and fields. She stressed that 
the journal includes writers, experts, and researchers from all 
Arab countries, and they have outstanding contributions in the 
field of research, and therefore there is a need for cooperation 
between the League of Arab States and the Assembly in order to 
implement the projects and research issued by the magazine on 
the ground so that all Arab countries benefit from it.
During the meeting, the Secretary-General of the League of 
Arab States, Ahmed Aboul Gheit, praised the role of the Arab 
Association for Economic Research, which includes a group 
of prominent Arab figures. He appreciated what it is doing in 
order to promote research work in the Arab world, which is the 
key to development in the Arab world. He pointed out that the 
greater the interest in the research reality in all fields in the Arab 
world, the greater the path of growth and development in the 
Arab countries. He stressed the importance of activating the role 
of the research sector to contribute to the development of society. 
For this, it is necessary to find a plan to attract researchers and 
not separate economic research from priorities and real problems 
within Arab societies. Without strengthening the research role, 
we will not be able to overcome problems and find solutions in 
the future.
Source (Union of Arab Chambers)

Khaled Hanafi in a Meeting with the Secretary-General of the League of Arab States, Ahmed Aboul Gheit in Cairo, 
accompanied by a Delegation from the Arab Society for Economic Research: Scientific Research is the Key to Sustainable 
Development in the Arab World



الكويت.. التضخم السنوي يتراجع إلى 2.36 في المئة 

المئة خلال نوفمبر/  الكويت إلى 2.36 في  وصل التضخم السنوي في 
تشرين الثاني الماضي، بتراجع طفيف من 2.44 في المئة المسجلة في 

أكتوبر/تشرين الأول.
أسعار  مؤشر  ارتفاع  للإحصاء،  المركزية  الإدارة  بيانات  وكشفت 
المستهلك في الكويت 2.36 في المئة على أساس سنوي في شهر نوفمبر/ 

تشرين الثاني الماضي.
وارتفع مؤشر أسعار المستهلك في الكويت 0.15 في المئة على أساس 
تم  المئة  في   0.07 مقابل  الماضي،  الثاني  تشرين  نوفمبر/  في  شهري 

تسجيلها في أكتوبر/تشرين الأول.
المصدر )صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف(

Annual inflation in Kuwait reached 2.36 percent in 
November, down slightly from 2.44 percent in October.
Data from the Central Bureau of Statistics revealed that the 
consumer price index in Kuwait rose 2.36 percent year-on-
year in November.
Kuwait's consumer price index rose 0.15 percent month-on-
month in November, compared to 0.07 percent recorded in 
October.
Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)

Kuwait.. Annual Inflation Eases To 2.36 Percent

"الإحصاء الخليجي": 3.7 في المئة نمو اقتصادات دول المجلس 
في 2024

توقع المركز الإحصائي لدول مجلس التعاون 
المحلي  الناتج  نمو  العربية،  الخليج  لدول 
الإجمالي بالأسعار الثابتة لدول المجلس بنسبة 
 ،2024 الجاري  العام  بنهاية  المئة  في   3.7
و4.5 في المئة في 2025، ليستقر عند 3.5 

في المئة عام 2026.
خلال  المتوقع  النمو  هذا  أن  المركز،  وبينّ 
يأتي  و2026،  و2025   2024 الأعوام 
بسبب زيادة الإنتاج النفطي، لاسيما أن تحالف 

)أوبك+( يقوم حالياً بتحرير حصص الإنتاج تدريجياً منذ النصف الثاني من 
العام الحالي 2024، خاصة مع اكتمال تطوير حقول الغاز الجديدة في المنطقة، 
بالإضافة إلى تسارع وتيرة التعافي الاقتصادي في القطاعات المرتبطة بالنقل 
والسياحة ومشروعات البنية الأساسية مدعوماً بسياسات توسعية على مستوى 

المالية العامة.
القطاع  في  النمو  بتحسن  المركز،  عن  الصادرة  الأولية  التوقعات  وأظهرت 
غير النفطي في المجلس محققاً نمواً بنسبة 4.5 في المئة خلال العام الجاري 
2024، مع الحفاظ على هذه الوتيرة في النمو، وبنسبة ارتفاع 3.3 في المئة 

و4.1 في المئة في العامين2025 و2026 على التوالي.
المصدر )صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف(

The Statistical Center of the 
Cooperation Council for the Arab 
States of the Gulf expects the growth 
of the gross domestic product at 
constant prices in the GCC countries 
by 3.7 percent by the end of this year 
2024, and 4.5 percent in 2025, to 
stabilize at 3.5 percent in 2026.
The center indicated that this 
expected growth during the years 
2024, 2025, and 2026 comes due 
to the increase in oil production, 
especially since the OPEC+ alliance 
is currently gradually liberalizing production quotas since the 
second half of this year 2024. Especially with the completion 
of the development of new gas fields in the region, in addition 
to the acceleration of the pace of economic recovery in sectors 
related to transportation, tourism, and infrastructure projects, 
supported by expansionary policies at the level of public 
finance.
The initial forecasts issued by the center showed an 
improvement in growth in the non-oil sector in the council, 
achieving a growth rate of 4.5 percent during the current year 
2024, while maintaining this growth rate, with an increase rate 
of 3.3 percent and 4.1 percent in the years 2025 and 2026, 
respectively.
Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)

“Gulf Statistics”: 3.7 Percent Growth of GCC Economies 
in 2024

https://www.alkhaleej.ae/2024-12-22/%D8%A7%D9%84%D9%83%D9%88%D9%8A%D8%AA-%D8%A7%D9%84%D8%AA%D8%B6%D8%AE%D9%85-%D8%A7%D9%84%D8%B3%D9%86%D9%88%D9%8A-%D9%8A%D8%AA%D8%B1%D8%A7%D8%AC%D8%B9-%D8%A5%D9%84%D9%89-236-%D9%81%D9%8A-%D9%86%D9%88%D9%81%D9%85%D8%A8%D8%B1/%D8%A3%D8%B3%D9%88%D8%A7%D9%82-%D8%B9%D8%B1%D8%A8%D9%8A%D8%A9/%D8%A7%D9%82%D8%AA%D8%B5%D8%A7%D8%AF
https://www.alkhaleej.ae/2024-12-22/%D8%A7%D9%84%D9%83%D9%88%D9%8A%D8%AA-%D8%A7%D9%84%D8%AA%D8%B6%D8%AE%D9%85-%D8%A7%D9%84%D8%B3%D9%86%D9%88%D9%8A-%D9%8A%D8%AA%D8%B1%D8%A7%D8%AC%D8%B9-%D8%A5%D9%84%D9%89-236-%D9%81%D9%8A-%D9%86%D9%88%D9%81%D9%85%D8%A8%D8%B1/%D8%A3%D8%B3%D9%88%D8%A7%D9%82-%D8%B9%D8%B1%D8%A8%D9%8A%D8%A9/%D8%A7%D9%82%D8%AA%D8%B5%D8%A7%D8%AF
https://www.alkhaleej.ae/2024-12-21/%D8%A7%D9%84%D8%A5%D8%AD%D8%B5%D8%A7%D8%A1-%D8%A7%D9%84%D8%AE%D9%84%D9%8A%D8%AC%D9%8A-37-%D9%86%D9%85%D9%88-%D8%A7%D9%82%D8%AA%D8%B5%D8%A7%D8%AF%D8%A7%D8%AA-%D8%AF%D9%88%D9%84-%D8%A7%D9%84%D9%85%D8%AC%D9%84%D8%B3-%D9%81%D9%8A-2024/%D8%A3%D8%B3%D9%88%D8%A7%D9%82-%D8%B9%D8%B1%D8%A8%D9%8A%D8%A9/%D8%A7%D9%82%D8%AA%D8%B5%D8%A7%D8%AF
https://www.alkhaleej.ae/2024-12-21/%D8%A7%D9%84%D8%A5%D8%AD%D8%B5%D8%A7%D8%A1-%D8%A7%D9%84%D8%AE%D9%84%D9%8A%D8%AC%D9%8A-37-%D9%86%D9%85%D9%88-%D8%A7%D9%82%D8%AA%D8%B5%D8%A7%D8%AF%D8%A7%D8%AA-%D8%AF%D9%88%D9%84-%D8%A7%D9%84%D9%85%D8%AC%D9%84%D8%B3-%D9%81%D9%8A-2024/%D8%A3%D8%B3%D9%88%D8%A7%D9%82-%D8%B9%D8%B1%D8%A8%D9%8A%D8%A9/%D8%A7%D9%82%D8%AA%D8%B5%D8%A7%D8%AF


6.17 في المئة ارتفاع ودائع البنوك التجارية

البنوك  ودائع  إجمالي  ارتفاع  المركزي  قطر  مصرف  بيانات  أظهرت 
التِجاريةّ في نهاية نوفمبر 2024 بنسبة 6.17 في المئة سنوياً، إذ سجل 
نحو 1.04 تريليون ريال، مقارنة بقيمة 981.53 مليار ريال خلال ذات 
الفترة من العام الماضي. كما ارتفعَ إجمالي ودائع القطاع العام بنسبة 12 
في المئة على أساس سنوي، مسجلً 369.4 مليار ريال، مقابل329.54  
مليار ريال خلال ذات الفترة من العام الماضي. كما ارتفعت ودائع القطاع 
الخاص لتبلغ 474.38 مليار ريال في نوفمبر 2024، مقابل 469.53 
مليار ريال خلال نوفمبر 2023، لترتفع بنسبة 1 في المئة خلال عام. 
نوفمبر  خلال  القطرية  التجِارية  للبنوك  الأجنبية  الأصول  صافي  وبلغ 
409.33 مليار ريال، مقابل مستواها البالغ 384.51 مليار ريال خلال 

نوفمبر 2023. 
المصدر )صحيفة الراية القطرية، بتصرّف(

Qatar Central Bank data showed that the total deposits of 
commercial banks at the end of November 2024 increased 
by 6.17 percent annually, recording about 1.04 trillion riyals, 
compared to 981.53 billion riyals during the same period last 
year. Total public sector deposits increased by 12 percent 
year-on-year, recording 369.4 billion riyals, compared 
to 329.54 billion riyals, during the same period last year. 
Private sector deposits also increased to reach 474.38 billion 
riyals in November 2024, compared to 469.53 billion riyals 
in November 2023, rising by 1 percent in a year. The net 
foreign assets of Qatari commercial banks during November 
amounted to 409.33 billion riyals, compared to their level of 
384.51 billion riyals in November 2023.
Source (Al-Raya Qatari Newspaper, Edited)

6.17 Percent Rise in Deposits of Commercial Banks

نمو قيمة تأمين التجارة والتمويل والاستثمارات في المنطقة العربية 

أظهرت بيانات صادرة عن المؤسسة العربية 
الصادرات  وائتمان  الاستثمار  لضمان 
القائمة  الالتزامات  قيمة  في  نموا  )ضمان(، 
والصادرات  والتمويل  الاستثمار  لتأمين 
المئة  7 في  العربية بمعدل  للمنطقة  الموجهة 
لتصل إلى نحو 260 مليار دولار بنهاية العام 
الماضي. ووفق التقرير تمثل تلك الالتزامات 

نحو 8 في المئة من الإجمالي العالمي.
الالتزامات  تلك  توزعت  المؤسسة  وبحسب 
بواقع 83 في المئة لتأمين ائتمان الصادرات 
للتأمين ضد  المئة  للمنطقة، و8 في  الموجهة 

المخاطر السياسية، و9 في المئة لعمليات تأمين أخرى عبر الحدود.
وشهدت العمليات الجديدة لتأمين الاستثمار والتمويل والصادرات الموجهة إلى 
الدول العربية )الواردات(، زيادة بمعدل 17 في المئة العام الماضي، لتتجاوز 
121 مليار دولار، وبنسبة الواردات المؤمن عليها 9 في المئة من إجمالي 

الواردات السلعية العربية.
المصدر )صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف(

Data issued by the Arab Investment 
and Export Credit Guarantee 
Corporation (Daman) showed a 
growth in the value of outstanding 
commitments to secure investment, 
finance, and exports directed to the 
Arab region by 7 percent to reach 
about $ 260 billion by the end of 
last year. According to the report, 
these commitments represent about 
8 percent of the global total.
According to the institution, these 
liabilities were distributed by 83 
percent for export credit insurance destined for the region, 8 
percent for insurance against political risks, and 9 percent for 
other cross-border insurance operations.
The new operations to secure investment, financing, and 
exports to Arab countries (imports) increased by 17 percent last 
year to exceed $ 121 billion, and insured imports by 9 percent 
of total Arab merchandise imports.
Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)

Growth in the Value of Securing Trade, Finance and 
Investments in the Arab Region
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